

July 19, 1960

**CPSU CC Decree of the Secretariat Protocol № 158 §
6 Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio
Propaganda**

Citation:

"CPSU CC Decree of the Secretariat Protocol № 158 § 6 Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio Propaganda", July 19, 1960, Wilson Center Digital Archive, CPSU Central Committee Archives, TsKhSD reel 1.1005/17, Fond 89, Perechen' 46, Delo 14. Copy in Hoover Archives. Obtained by Anatol Shmelev. Translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121548>

Summary:

A Central Committee decree on measures to counter "hostile radio propaganda" by increasing broadcasts of Soviet radio programs.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Пролетарии всех стран, соединяйтесь!Подлежит возврату в ЦК КПСС (II сектор Общего отдела)
через 7 дней со дня получения (Пост. ЦК от 29 XII-1939
пр. № 93 53)**СОВЕРШЕННО СЕКРЕТНО****Коммунистическая Партия Советского Союза. ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ**№ Ст-158/6-с
21.УП.1960г.**ПО С Т А Н О В Л Е Н И Е**

СЕКРЕТАРИАТА протокол № 158 § 6 от 19.УП.1960 года

О мерах активного противодействия враждебной радиопропаганде.

Отметить, что ЦК компартий союзных республик, крайкомы, обкомы партии и органы радиовещания не приняли надлежащих мер в целях активного противодействия враждебной радиопропаганде в связи с прекращением сплошного заглушения радиопередач "Голоса Америки" и "Би-Би-Си". Радиовещание из Москвы, из республиканских, краевых и областных центров ведется, как правило, без должного учета организации и содержания враждебной радиопропаганды, направленной для населения Советского Союза; во время передач "Голоса Америки" и "Би-Би-Си" советские радиостанции часто транслируют слабые программы, не отвлекающие внимание радиослушателей от иностранных радиостанций и не представляющие интереса для большинства населения.

Особенно плохо организована передача советскими радиостанциями текущей информации о жизни в Советском Союзе и о событиях за рубежом для восточных районов СССР. Население республик и областей, имеющих разницу во времени с Москвой в один час и больше, по существу остается в вечерние часы без передач информации советского радио; тогда как "Голос Америки" с 18 часов до 2 часов ночи передает на русском языке каждый час тридцатиминутные программы тенденциозно подобранных новостей и комментариев к ним.

В целях более активного противодействия враждебной радиопропаганде и организации через советские радиостанции передач широкой информации о текущих событиях для населения разных районов страны ЦК КПСС постановляет:

1. Обязать Государственный комитет по радиовещанию и телевидению при Совете Министров СССР и Министерство связи СССР:
 - а) ввести с 1 августа 1960 года специальную ежедневную программу радиовещания с 17 до 22 часов для восточных районов Советского Союза, обеспечив по этой программе передачу из Москвы в начале каждого часа 20-25-минутных выпусков "Последних известий".

35
59

- 2 -

Учитывая, что эти выпуски предназначаются для различных районов СССР, имеющих разное поясное время, считать целесообразным дополнять основную информацию новым, последними сообщениями. Включать в "Последние известия" краткие комментарии к текущим событиям, обзор вечернего выпуска газеты "Известия" и т.п.;

б) организовать с 1 октября 1960 года из Москвы дополнительные радиопередачи в утренние часы, когда идут программы "Голоса Америки" и "Би-Би-Си", отличающиеся разнообразным содержанием и высоким уровнем советского вещания, привлечь внимание слушателей от иностранных радиостанций;

в) рассмотреть совместно с ЦК компартии пропаганды и агитации ЦК КПСС по созданию республиканским комитетом государственной безопасности при Совете Министров СССР вопрос о частичном использовании для радиовещания отдельных мощных радиостанций, занятых работой по заглушению.

2. Поручить ЦК компартии союзных республик и обкомам автономных республик во время вещания "Голоса Америки" на национальных языках республик обеспечить передачу "Последних известий" на основном языке республики, используя для этого прежде всего перевод информации, сообщенной по радио из Москвы. Во время передач "Голоса Америки" и "Би-Би-Си" на русском и украинском языках организовать трансляцию через местные радиостанции разнообразных информационных и музыкальных программ.

3. Предложить крайкомам и обкомам КПСС краев, областей и автономных республик, имеющих разницу во времени с Москвой в один час и больше, обеспечить вечером трансляцию через местные радиостанции и радиоузлы одного-двух выпусков "Последних известий" из Москвы, исходя из местных условий.

4. Обязать Государственный комитет по радиовещанию и телевидению при Совете Министров СССР:

а) организовать передачу по телетайпу в союзные республики, где это возможно, или запись на магнитофоне по эфиру наиболее важной информации, комментариев, обзора газеты "Известия" для перевода и передачи по республиканскому радио;

б) пересмотреть расписание радиовещания и телевидения из Москвы и по согласованию с местными партийными органами порядок работы радиостанций и телевизионных центров в республиках, краях и областях, организовав наиболее интересные и разнообразные программы в часы радиопередач из-за границы.

в) обеспечить регулярные радиопередачи для советских слушателей по разоблачению враждебной радиопропаганды, рассказывать в них на конкретных примерах о сущности политики империалистических стран, о действительных условиях жизни трудящихся, о морали и нравах капиталистического общества. Обеспечить быструю доставку контрпропагандистских материалов в союзные и автономные республики для передачи их по радио на национальных языках;

г) доложить ЦК КПСС к 1 ноября 1960 года о выполнении настоящего постановления.

СЕКРЕТАРЬ ЦК

Послано: т.т. Ильичеву, Истанову, Псурцеву, Шелепину, Московскому; обкомам, крайкомам, ЦК компартий союзных республик.

Top secret

Communist Party of the Soviet Union. Central
Committee

Nº st-158/6-s 21.Vii.1960

Decree

of the secretariat Protocol Nº 158 § 6 of 19.VII.1960

Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio Propaganda

It is noted that the CC of the Communist Parties of the union republics, Party kray committees and oblast committees, and radio broadcasting bodies have not taken the proper steps to vigorously counteract hostile radio propaganda in connection with the cessation of blanket jamming of radio broadcasts of the Voice of America and BBC. As a rule, radio broadcasting from Moscow, republic, kray, and oblast capitals is conducted without a proper assessment of the organization and content of hostile radio propaganda directed to the population of the Soviet Union; during Voice of America and BBC broadcasts Soviet radio stations often rebroadcast poor programs which do not distract the attention of radio listeners from foreign radio stations and are not of interest to the majority of the population.

Broadcasts of current information about life in the Soviet Union and events abroad for the eastern regions of the USSR by Soviet radio stations are especially poorly organized. The population of republics and oblasts with at least a one-hour time difference with Moscow is essentially left without broadcasts of Soviet radio information in the evening hours, while the Voice of America broadcasts 30-minute programs of tentatively selected news and commentary in Russian every hour from 1800-0200.

In order to more vigorously counteract hostile radio propaganda and to organize broadcasts of extensive information about current events for the population of the Eastern regions of the country via Soviet radio stations the CC CPSU decrees:

1. The State Committee for Radio and Television Broadcasting of the USSR Council of Ministers and the USSR Ministry of Communications are charged with:

- a) no later than 1 August of this year introducing a special daily radio broadcast for the Eastern regions of the Soviet Union from 1700 to 2200, providing the broadcast from Moscow with 20-25-minute editions of the Latest News for this program at the start of each hour. Considering that these editions are designed for various regions of the USSR which are in different time zones, it is considered advisable to supplement the main information with new and recent reports. Include in the Latest News brief commentary on current events, a digest of the evening edition of Izvestiya, etc.
- b) organizing additional radio broadcasts from Moscow beginning in the morning hours of 1 October 1960 when the Voice of America and BBC are broadcasting programs in order to distract the attention of listeners from foreign radio stations with the varied content and high level of Soviet radio broadcasts.
- c) examining [together with] the CC CPSU [Department of] Agitation and Propaganda for the Union Republics [and] the Committee for State Security of the USSR Council of Ministers the question of the partial use of individual powerful radio stations engaged in jamming operations for radio broadcasting.

2. Charging the CC's of the Communist Parties of the union republics and the oblast committees of the autonomous republics with ensuring the broadcast of the Latest News in the main language of the republic during Voice of America broadcasts in the national languages of the republics, employing mainly the translation of information

and radio reports from Moscow to do this. Organize the rebroadcast of varied information and music programs via local radio stations during Voice of America and BBC broadcasts in Russian and Ukrainian.

3. Suggesting that CPSU committees of krays, oblasts, and autonomous republics with at least a one-hour time difference with Moscow provide a rebroadcast of one or two editions of the Latest News from Moscow in the evening via local radio stations and broadcasting centers, depending on local conditions.

4. Charging the State Committee for Radio and Television Broadcasting of the USSR Council of Ministers with:

a) organizing the transmission to union republics by teletype, where possible, or tape recording off the air, of the most important information, commentary, and a digest of the newspaper Izvestiya for translation and broadcast over republic radio;

b) after organizing the most interesting and varied programs during the hours of radio broadcasts from abroad, reexamining the schedule of radio and television broadcasting from Moscow and, by agreement with local Party bodies, [reviewing] the procedure for the operation of radio stations and television centers in republics, krays, and oblasts;

c) Providing regular radio broadcasts for Soviet listeners that denounce hostile radio propaganda and explain, with specific examples, the essence of the policy of the imperialist countries, the real living conditions of the workers, and the morale and mood of capitalist society. Ensure the rapid delivery of counterpropaganda materials to union republics and autonomous republics for them to be broadcast by radio in the national languages; and,

d) reporting the implementation of this decree to the CC CPSU by 1 November 1960.

CC secretary

Sent to: Comrades Ilychev, Kaftanov, Pourtsev, Shelepin, Moskovsky, oblast committees, kray committees, and CC's of the Communist Parties of the union republics.